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Vedr.: Høring over udkast til bekendtgørelse om jagttegn j. nr. 2020-
16861 
 
Miljø- og Fødevareministeriet har den 26. oktober d.å. udsendt udkast til 
nærværende bekendtgørelse i offentlig høring, og i denne forbindelse 
ønsker Danmarks Jægerforbund at give følgende bemærkninger: 
 
Jægerforbundet hæfter sig ved, at man vil ændre afgiften på indløsning af 
jagttegn fra kr. 500 til kr. 650, hvilket er en stigning på 30%. Samlet set vil 
det betyde, at danske jægere vil bidrage med yderligere 26 millioner 
kroner til staten.  
 
Jægerforbundet er uforstående over for, at jægerne skal reguleres i deres 
betaling, da jægerne i forvejen er en af de eneste naturbruger grupper, der 
opkræves gebyr for deres brug af naturen.  
 
Vi skal derfor opfordre til, at stigningen enten fjernes eller reduceres. 
 
Ca. 22% af de nuværende omkostninger går til lovadministration og 
jagttegnsadministration, og her har vi ikke set tiltag, der for alvor arbejder 
hen imod en reduktion af disse omkostninger. Vi vil anbefale, at der 
arbejdes intensivt med at sænke disse omkostninger frem for at hæve 
afgiften. Her kan det konkret foreslås, at jagttegnsadministrationen 
konkurrenceudsættes, hvilket kunne gøres ved at sætte denne opgave eller 
dele af denne i udbud. 
 
Det skal også nævnes, at jægerne i stor grad løser samfundsopgaver i form 
af bekæmpelse af invasive arter, og i det hele taget løser 
reguleringsopgaver, der er til gavn for samfundet og borgerne generelt set. 
Her afholder jægerne store dele af disse omkostninger privat, en indsats vi 
har set stigende over de sidste år. Dette gør stigningen i afgiften yderligere 
urimeligt. 
 
Derudover er det pt. fortsat uklart, hvad midlerne skal bruges til i regi af 
natur- og vildtforvaltning, og vi kan ikke forestille os, at statens 
omkostninger til jagt- og vildtrelaterede emner er steget med 26 millioner 
kr. siden den seneste prisregulering i 2002/2003.  
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Vi skal derfor pege på, at der er et generelt behov på en øget transparens i 
forhold til, hvordan jagttegnsmidlerne anvendes i forhold til jagt- og 
vildtforvaltnings-lovens formål. 
 
Sluttelig så skal det endnu en gang gøres klart, at det er Danmarks 
Jægerforbunds holdning, at jægerne skal have større indflydelse på, 
hvordan midlerne forventes anvendt og til hvilke formål, inden der kan 
gives opbakning til en så markant stigning i afgiften til jagttegn.  
Vi mener klart, at jagttegnsmidlerne skal have fokus på vildtet, jagten og 
jægerne i form af forbedrede levesteder, viden om arterne og uddannelse 
af jægerne.  
 
Spørgsmål vedrørende høringssvaret eller ved behov for uddybende 
kommentarer, bedes rettet Niels Søndergaard, afdelingschef for Rådgivning 
& uddannelse. Telefon: 45 88 88 75 06 eller mail: nis@jaegerne.dk 
 
Venlig hilsen 
Danmarks Jægerforbund 
 

 
Claus Lind Christensen 
Formand 
 
Direkte tlf. + 45 27 80 28 55 
E-mail clc@jaegerne.dk 
 

mailto:clc@jaegerne.dk


               
              Dansk Land- og Strandjagt

12-11-20
Miljø- og Fødevareministeriet

Departementet

j.nr. 2020-16861

Vedr. Høring over udkast til bekendtgørelse om jagttegn.

Dansk Land og Strandjagt takker for det tilsendte høringsbrev, som Dansk Land og Strandjagts

hørings sekretariat har gennemgået.

Dansk Land og Strandjagt skal på det kraftigste, tage afstand fra denne stigning af jagttegnsafgiften,

fra 500 kr. til 650 kr.

Myndigheder og politikere har netop besluttet at aflive alle danske mink. Sundheds- og ældre

minister Magnus Heunicke siger: - Sundhedsmyndighederne vurderer, at minkavlen under den

igangværende COVID-19 epidemi, indebærer en betydelig risiko for folkesundheden - og for

mulighederne for at forebygge COVID-19 med vacciner.

Der findes i Danmark en stor bestand af vilde mink i naturen, f eks. har dyreaktivisters

”befrielsesaktioner” i perioden 1999 - 2011, lukket 60470 mink ud i naturen. Hvis mink i farme

udgør en betydelig risiko for folkesundheden - og for mulighederne for at forebygge COVID-19

med vacciner, gør mink i naturen det vel også.

I 2018/19 -i en foreløbig udbyttestatistik: 

https://fauna.au.dk/jagt-og-vildtforvaltning/vildtudbytte/201819-foreloebig-udbyttestatistik/   

Har jægerne i Danmark skudt 1638 mink.

Dansk Land og Strandjagt foreslår at danske jægere, med deres virke bliver belønnet, ved en

uændret jagttegnsafgift, og IKKE som foreslået en stor stigning på 150 kr.

Erik Clausen Dansk Land og Strandjagt
Limfjordsvej 6, Tlf : 61609292
6400 Sønderborg Internet: www.dls-jagt.dk
Mobil 40586278. E-mail:  formand@dls-jagt.dk
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Dansk Land- og Strandjagt fastholder derudover at jagttegnsmidlerne kun anvendes til jagt

relevante projekter og ikke bare uddeles i flæng til alt muligt andet, se venligst bilag til dette 
høringssvar.

Dansk Land- og Strandjagt skal desuden nævne at over 1000 mårhunde jæger i Danmark, har

investeret rigtig store beløb (rifler, nat udstyr m.m) til bekæmpelse af denne invasive art, til gavn

for samfundet.

Med venlig hilsen

Dansk Land og Strandjagt.

Erik Clausen Dansk Land og Strandjagt
Limfjordsvej 6, Tlf : 61609292
6400 Sønderborg Internet: www.dls-jagt.dk
Mobil 40586278. E-mail:  formand@dls-jagt.dk
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Tillæg til høringssvar til jagttegnsafgiften.

1. Der bør være en beskrevet dokumentation for behov for midler til biodiversitet og til dyre og 
fuglelivet eller jagtrelaterede formål før jagttegnsafgiften diffust hæves. Det må erindres at afgiften 
ikke er en skat, men penge, der er øremærkede, som beskrevet i Lov om Jagt og Vildtforvaltning. 
Allerede nu anvendes mange jagttegnsmidler i strid med formålet. Feks.til køb af landbrugsjord til 
staten og luxusveje til feks. ridesport, parkeringspladser, stier, toiletter, borde, bænke og indhegning
med div låger til fårene fra nærliggende institutioner . .

I det, der er Elmelund jagtrelaterede naturforvaltningsprojekt (17 mill kr. til køb af jord og 7mill kr 
til publikumsfaciliteter), er jagten reduceret til et minimum i forhold til statens andre arealer pga. 
risikoen for konflikt med det store antal besøgende. Da NST. havde købt arealet i Elmelund viste 
det sig, at der var så mange millioner ubrugte jagttegnsmidler, at man overførte 29 mill til NST Fyn 
uden at orientere jægerforum i distriktet.

2. Her er det relevant at tilføje, at både DN og DOF. modtager store beløb fra jagttegnsmidlerne, 
hvorefter begge kræver al fuglejagt forbudt på statens arealer.

3. Der er en aftale på vej mellem Danmarks Jægerforbund og Miljøministeriet om anvendelsen af 
jagttegnsmidler, der overføres til statslig naturforvaltning, og heraf ønsker DJ 8 mill. årligt til 
oplysningsarbejde til landmænd om terrænpleje. Her bør først evalueres på hidtidige resultater, før 
midlerne bliver frigivet.

4. Er der goder jægerne nyder frem for andre naturbrugere, skal jægerne selvfølgelig betale for dem.
Men med undtagelse af jagt på søterritoriet foregår al jagt på privat jord eller dyrt betalt jagt på 
statens arealer, og jagttegnsmidlerne er fra at være en afgift, der kom vildtet og jægerne til gode, er 
ved at blive en særskat, som ikke andre naturbrugere skal betale. Hvis alle naturbrugere betalte 250 
kr årligt kunne der gøres rigtig meget for natur og biodiversitet.

5.Siden 2002 har jægerne betalt 306 mill. som jagtrelaterede naturforvaltningsmidler.Af disse er 
144 mill. fjernet fra vildt og jagt og tildelt NST til internt brug uden noget krav om dokumentation.

6. At den siddende minister kan anvende jagttegnsmidlerne vilkårligt bør ikke være muligt.

Med venlig hilsen

Dansk Land og Strandjagt.

Erik Clausen Dansk Land og Strandjagt
Limfjordsvej 6, Tlf : 61609292
6400 Sønderborg Internet: www.dls-jagt.dk
Mobil 40586278. E-mail:  formand@dls-jagt.dk
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Til Miljø- og fødevareministeriet 

 

Høringssvar om ændring af bekendtgørelse om jagttegn nr. 1009 af 19. juni 2020 

journalnr. 2020-16861 

 

Jagttegnslærerforeningen i Danmark har følgende bemærkninger: 

 

Det fremgår af § 16, stk. 2, nr. 2, at aspiranter skal lære i teori og praksis, hvordan man 

rammer med sit våben, herunder hvordan man tilpasser og indskyder våben. 

Denne formulering er uheldig, da den fremstår, som om aspiranten også i praksis skal 

lære at indskyde sit våben. Et glatløbet haglgevær indskydes ikke, men tilpasses den 

enkelte, mens en jagtriffel indskydes. Det fremgår ikke, om det er haglgevær eller jagtriffel, 

der skal undervises i i teori eller praksis. 

Det fremgår af Bekendtgørelse om våben og ammunition nr. 1444 af den 2. januar 2016 § 

21, stk. 2, nr. 2, at jagttegnslærere kan overlade uladte riflede jagtvåben i forbindelse med 

teoretisk undervisning. Det er således ikke lovligt at undervise i praktisk indskydning af 

jagtrifler. 

Det bør tydelig fremgå af bestemmelsen, at undervisning om jagtriffel er teori. 

 

 

Det fremgår af § 16, stk. 2, nr. 5, at aspiranten skal have viden om teorien bag de emner, 

der er nærmere beskrevet i ”Retningslinjer for spørgsmål, der stilles i den skriftlige del af 

jagtprøven”. 

Inden denne bekendtgørelse offentliggøres bør Miljøstyrelsen gennemgå og ændre 

ovennævnte retningslinjer. Det fremgår af pkt. 1.3 at aspiranter skal undervises i 

våbenlovens §§ 4-6d     

Våbenlovens §§ 4 og 5 omhandler stoffer, strømvåben, laservåben, slagvåben, 

peberspray og salg af våben undtaget sports- og jagtvåben, civile vagter ombord på skibe 

og kemiske, biologiske, radiologiske og nukleare våben.  

Jagttegnlæreforeningen finder det besynderligt, at vejledningens henvisninger til 

paragraffer ikke er ajourført. 

 

 

 



 
 

 
 

Det fremgår af § 16, stk. 3, at den praktiske del af det obligatoriske jagttegnskursus skal 

foregå på en godkendt skydebane. 

Denne bestemmelse bør ændres, så det kun er selve skydningen, der skal foregå på en 

godkendt skydebane og ikke den øvrige praktiske undervisning. Den øvrige praktiske 

undervisning kan uden videre foregå uden for en godkendt skydebane.    

I Vejledning til jagttegnsundervisning punkt 2 fremgår det, at kun skydningen skal foregå 

på en godkendt skydebane. 

Bekendtgørelsens og vejledningens ordlyd bør være ens. 

 

 

Slutteligt har vi et stort ønske om, at der (f.eks. i §45) indføres en passus om, at 

godkendte flugtskydningsinstruktører må assistere jagttegnsunderviseren på skydebanen. 

Flugtskydningsinstruktørernes uddannelsesmæssige baggrund er jævnbyrdig med 

jagttegnsundervisernes, og mange flugtskydningsinstruktører er udpeget som sagkyndige 

til haglskydeprøven. Sikkerheden og våbenhåndteringen til haglskydeprøven og 

jagtprøven er identiske. 

Forudsætningen for at flugtskydningsinstruktører kan assistere kan passende være, at 

denne har modtaget en grundig instruks af den ansvarlige jagttegnsunderviser samt at 

sidstnævnte er fysisk til stede på banen. 

 

Med venlig hilsen 

 

Aage Smedegaard 

Formand 

Jagttegnslærerforeningen i Danmark 

 

Dato 10-11-2020 
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Miljø- og Fødevareministeriet 

Departementet 

mfvm@mfvm.dk 

Høring over udkast til bekendtgørelse om jagttegn (j.nr. 2020-16861) 

 

Landbrug & Fødevarer har modtaget ovenstående i høring med frist den 23. november 2020 og har 

følgende bemærkninger: 

 

Landbrug & Fødevarer noterer sig, at der med bekendtgørelsesændringen foreslås en forhøjelse af 

jagttegnsafgiften med 150 kr. pr. jagtegnsløser fra 2021, hvilket vil give et samlet afgiftsprovenu på 

107,0 mio. kr. Stigningen begrundes med, at der ikke er sket regulering af jagttegnsafgiften siden 

jagtsæsonen 2002/2003. 

 

Da der er tale om en procentmæssig stor stigning, finder Landbrug & Fødevarer det afgørende, at 

de midler, der tilvejebringes ved forhøjelsen, anvendes på den sådan måde, at det bliver til gavn for 

vildtet og vildforvaltningen enten direkte gennem forbedring af levesteder m.v. eller indirekte 

gennem undersøgelser, forskning eller andre forvaltningsprojekter. 

 

Landbrug & Fødevarer finder det således afgørende, at størst muligt andel af jagttegnsmidlerne 

anvendes efter inddragelse af Vildtforvaltningsrådet, og at det sikres, at der er tilgængelige midler, 

der kan være med til at finansiere projekter, mv. der igangsættes i regi af rådet.  

 

I forhold til den del af jagttegnsmidlerne, der anvendes til naturforbedringer, er det afgørende at 

disse målrettes konkrete projekter vedr. levesteder for vildtet, og kun i mindre omfang anvendes til 

mere overordnede projekter som statslig skovrejsning, jordopkøb m.v.    

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 
Karen Post Bache 

Chefkonsulent 

 

Vand og Natur 

 

D +45 33 39 46 52 

M + 45 22 99 84 83 

E kpo@lf.dk 


